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'� . .  bu ülkede araba kullanmak için ehliyet gerektiğine göre, kuafdr 
olmak için sertifika almak, seyahat acentasının sorumlu müdürü 
veya enformasyon memuru olmak için ehliyet gerektiğine göre, o 
milyarlık yattnmların müdürü olmak için, yarsonu olmak için, 
ahçısı olmak için niye bir ehliyet, bir sertifika gerekmesin." 

Nazım KOZAK 
Adnan HASTÜRK 

Turizm, son yılların moda sektörü 
ü lkemizde. Gün geçmiyor ki, yazılı basında, 
1V'de, radyoda turizmle ilgili b ir haber, bir 
yazı, bir program olmasın. Çok değil; 1 5-20 
yıl öncesinde pek önemsenmeyen turizm, 
günümüz Türkiye'sinde sanki "kurtarıcı 
sektör" olarak görülmekte.  Planlarda tu
rizm, çok önem gören sektörlerin başında. 
Turizm, l 963'den bu yana bakanlık düze
yinde temsil edilmekte. 

ANATOLlA Dergisi'nin aylık söyleşiler 
dizisine bu sayıda,  yaklaşık 20 yıldır 
turizmin iç inde olan, ülkemiz turizmine 
büyük katkısı geçmiş ve halen Turizm 
Bakanlığı Müsteşarlığı görevini yürüten 
Mustafa TÜRKMEN ik h:ış l ıvoruz .  
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ANATOLIA: Turizm ile kültür birbirleriyle yakmdan ilgili 
iki alan. Bu iki alan m tek bir bakanftkta toplanmasi verim
lilik açtsmdan daha iyi olmaz mtydt ? Turizm ve kültürün 
iki ayn bakan/tk olarak örgütlenmesi konusundaki görüş
leriniz nelerdir? 
TÜRKMEN: Bir yerde doğru olmazd ı . Çünkü, kültür her 
ne kadar turizmle çok ilgili ise de, kültür turizmin potan
siyel in i  oluşturuyorsa da, siz bana turizmle i 'gi l i olmayan 
bir tek konu söyleyebi l i r mis in iz? Içişleri, emniyet, tu
rizmle alakalı deği l mi? Enerji ve Tabii Kaynaklar turizmle 
alakalı değil mi? imar, Planlama, Bayınd ı rl ık alakalı değil 
mi? D ışişleri Bakanl ığ ı  dış tanıt ımla i lgi l i değil mi? Baş
bakanlık Tan ıtma Fonu, Çevre, Ulaşt ı rma Bakanl ığ ı ,  hele 
hele tur izmin % 70'nin ulaşt ı rma olduğu düşünülür
se . . .  Gümrükler . . .  Belediyeler . . .  turizmle alakal ı olmayan 
herhangi bir dal, herhangi bir bakanlık, herhangi bir konu 
söyleyebilir misiniz? 
ANATOLIA: Turizm, disiplinler arast bir sektör; her 
sektör/e ilgisi var. Mühendislik/e ilgisi var, sözünü 
ettiğiniz gibi sosyal bilimler/e ilgisi var . . .  Kültürün yeri çok 
fark/1 bu arada. Özellikle turizm arzmt oluşturan değer
lerin başmda ülkemizde. Coğrafyadan öte kültürel değer
lerin, uygaritk/ann beşiği Anadolu . . .  

TÜR KMEN: Bu potansiyele u laşabilmek tur izm ürünü 
olarak ku llanabi lmek iç in de "ulaşt ı rmad ı r" en öneml i  
konu,  desem? Ulaşamadıktanson ra o değerler o lsa da 
olmasa da bi r  yere varabilir miyiz turizmde? . .  
ANA TOLIA: Biz bugün turizm yatmmlannt yaparken bir 
tak tm kültürel değerleri de yok edebi/iyoruz. Bir tak tm bil
gisiz kişiler bu konuda bazt yatmmlar yapabiliyor/ar. Ora
daki kültürel değerin ne olduğunu belki de keşfedemi
yorlar, bulamtyorlar. Konuya bu yönden yaklaşmak is
tiyoruz . . .  

TÜRKMEN: Yat ı r ımlar ın yapı lmas ı ,  değerlerin korun
mas ı  veya kul lan ı lması i nsanlar ı n ,  yani yat ı r ımcı lar ın 
bunu keşfedip keşfedememesi i le direkt alakası olmayan 
bir konu. Nerede neyin nası l  yapı lacağ ı n ı  söyleyen ,  o 
konudan sorumlu bakan l ık .Sit alanları n ı n  s ın ı r ın ı  turizm 
yat ır ımcısı çizmiyar ki; i lgil i bakanl ık çiziyor. Nerede ney
in nasıl yapı lacağ ı n ı , yolunu, çevrenin tahrip olup olma
ması konusunda, yapılan planlar karar üretiyor. Belediye 
veyahut Vali l ik ve Imar lskan Bakan l ığ ı  . . .  Turizm geliş-
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masine sahne olan yerlerdeki bir otelin yapım ı  o otelin 
sahibin in  keyfince, isted iğ ince, kendi keşfine, kendi 
kaynakları na, kendi araşt ı rmasına dayal ı  bir konu değil 
ki. Ona biri "şu kadar kat yapabilirsin" diyor. Şu kadar kat 
yapabil irsinin arkas ındaki gerçek, imar plan ı n ı  yapan, 
eğer belediye ise, son karar mercii belediye, mücavir 
alan s ın ı rları d ışında ise Valilik, turizm alan veya merke
z inde ise Bakan l ı k. Ü lkem izdeki tüm planlama ve 
gelişme stratej isi deği l mi? Kuralar, kanunlar deği l  mi? bu 
işin gerisinde olan. Yani şunu düşünmemiz laz ım;  ülke
mizdeki doğal ve kültürel değerleri yok eden veya çev
reyi bozan, turizmin gelişmesi mi? Yoksa yanl ış geliş
mesi mi? 
ANATOLIA: Turizmin yanftş gelişmesi. 
TÜRKMEN: Yanl ış gelişmeyi kim yapıyor, nas ı l  yapı
yor? Bu,  Turizm Bakanl ığ ı  mı? Yoksa o yan l ış  gelişme 
hangi konudaysa onun sorumluları mı? Bu yanlış gel iş
me, eğer araba ile Ankara'dan lstanbul'a g iderken her 
büfeden suyun fiyatın ı n  farklı olması ise, o yanl ışl ığ ın  se
bebinin kim olacağ ın ı  düşünün. Eğer kıyıdaki bir beton
laşmaysa, çevrenin tahribi ise, oradaki sorumlunun kim 
olduğunu düşünün. Eğer bu yan l ış kul lanma bir tarihi e
serin tahribi ise, orada müsaadeyi veren in veyahutta 
verme yetkisine sahip olan ın  kim olduğunu düşünün. 
ANATOLIA: Koruma-kullanma dengesini oluşturmak 
amactyfa Bakanltğtmtzm yürüttüğü çaftşmalar var mt? 
Bölgesel, yöresel ve ülkesel turizm gelişim planlan 
yaptltyor mu? Yaptftyorsa, uygulamada bu planlara ne 
derece uyu/uyar? 

TÜRKMEN: Bakanl ığ ın yapt ığ ı  çal ışmalar pek tabii k i 
var. Hiçbir çal ışman ın  tam olduğu söylenemez, tüm ülke
yi kapsad ığ ı ,  bitirildiği söylenemez, ama var; yapıyoruz. 
Ve bunlar çeşit l i  u luslararas ı platformlarda  ödü l  de 
al ıyorlar. Işte Antalya Kaleiçi'n in Alt ın E lma Ödülünü al
ması ,  Güney Antalya Turizm Gelişim Projemizin Dünya 
Bankası'ndan şu kadar mi lyon dolar krediyi müstehak 
bulunması  g ibi. Ikinci söylediğiniz daha öneml i ;  yapılan 
plana uyulmas ı .  Asl ı nda dünyan ın  en gelişmiş ve kural
ların en iyi uyguland ığı  ülkelerde bile, planların uygulan
ma oranı %80'1eri zor buluyor. Bizde oran kaçtı r  bilmiyo
rum. Uygulamada ne kadar başarı l ı  o lduğumuzu size 
söyleyemiyeceğ im. Yüzdeler falan da veremeyeceğ im. 

Sertifikasyon sistemi, bir otelde müdür olmak 
için, komi olmak için, beliboy olmak için, ahçı 
olmak i_çin ne gibi vasıflara sahip olunması 
gerektigini, sistematik bir şekilde ortaya koyan 
bir sistem. Dolayısıyla, bu eğitimden geçmiş 
insanlan da nasıl imtihan edeceğimizi de 
kimlerin edeceğini ve verllecek sertifikayı 
belirleyen bir sistem. Bu sertifikayı alamayan 
beliboy alamayacak, otel müdürü de, ahçı da 
o lama yacak. 
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Ama bunun bir ölçüsü de  sizin kendi gözlemleriniz. B i r  
ölçü de,  gazetelerdeki yayın lar. Betonlaşan bu kadar 
çok kent varsa, bozulan bu kadar çevre varsa, sosyal 
dokumuzla da i lg i l i  böyle şikayetler sizlerden gelebiliyor
sa, demek ki, uygulamada belli eksikliklerimiz de vard ır. 
Birincide; Imar planı i le getiri len kurallara uyulmaz veya 
yan l ış ,  çevreyi tahrip edebilecek kararlar (kullan ım lar) 
getirilir. Ikincide ise, imar plan ın ın uygulanmasında tek
noloinin çevreyi bozmadan "kullanma" lehine sağ laya
cağ ı imkanlardan yararlan ı lmaz, arıtma tesisi ku lla
n ım ında olduğu gibi. Nası l  kadehteki rakı belli bir doyma 
seviyesi'ne kadar beyazlaşmaz ise, çevrenin "koruma
kullanma" dengesi de bir takım teknolojik imkanların kul
lanı lmas ıyla (arıtma tesisinde olduğu gibi) kul lanma le
hine muhafaza edilebilir. Oteli yapars ın ız, ama arıtmayı 
yapmazsın ız .  Imar planı neye göre yapı lmışt ı ,  arıtmanız 
da olacak diye yap ı lm ışt ı .  Sonucunda da ne olur? Koru
ma kullanma dengesi, koruma lehine gelişecek iken, kul
lanma lehine, yani bozulma lehine değişmiş olur. 
ANATOLIA: Biz turizmi bir extern bir kartşim olarak 
görüyoruz. Öyle bir kanş1m ki, içine kattJğlmlz madde
lerden birinin dozaji fazla kaçarsa veya az gelirse, iste
nilen sonucu vermeyecektir. Bundan dolayi, turizmin 
çok büyük master planianna ihtiyac/ var. Çevreyle 
ilişkili, kültürel bütün çevre ile ilişkili. Acaba bu master 
planlan ile ilgili bir çalişmasi var m1 BakanliğiniZin ? 
Güney Antalya vardi. Fakat bu projenin d1şma Çiki/dJ 
san�yoruz. Dünya Bankasi'ndan kredi almmJŞtl. 
TÜRKMEN :  27 Milyon dolar. 
ANATOLlA : Yeşil alanlar belirlenmişti. Fakat yeşil 
alanlara otel yapi/di. 

TÜRKMEN: Hay ı r, sanm ıyorum.  Halen plan ın  d ış ına 
çıkı lmış değil. llerisi için konuşmuyorum, şu anda Güney 
Antalya Turizm Gelişim Projesi'nin yapı ldığı veya revize 
edildiği şekliyle uyguland ığ ı  inancındayım. 

ANATOLIA : Peki bundan başka bir proje var m1? 

TÜR KMEN: Siz biliyor musunuz, Güney Antalya Proje
si'ni yapanların arasında benim de olduğumu? 22 yı ldır bu 
konularla i lgi l i  çalış ıyorum.  Güney Antalya'n ın d ış ında 
Köyceğiz' i yapt ık, Köyceğiz Gel iş im Projesi . Onun 
d ışında Side Gelişim Projesi var. Onun dışında Kapadok-
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ya Turizm Gelişim Projesini yapt ık. Turizm gelişim projesi 
sayısı bir hayli kalabal ık. Halen de yapıyor z. Mesela Er
ciyes Kış Sporları Merkezi en yenilerinden�iridir. 
ANATOLIA: Projeler, planlama aşama/ rmda gerçek
ten çok güzel düzenleniyor. Ancak uyg lamada ayn1 
şeyleri söylemek biraz güç sanmz. Uygu mada planlar 
geniş oranda değişime uğruyorlar. 

TÜRKMEN: Şu anda Güney Antalya'dak gelişim nere
deyse dünyan ın hiçbir yerinde yok dese abartm ış olur 
muyum bilmiyorum. Son derece sağl ıkl ı  b r  gelişme. Alt
yapısı yapı ld ı ,  planlandı, arazi kul lanımı antrole al ındı .  
Ondan sonra oteller, metel ler gerçekleşti r i  d i ;  ve şu anda 
Akdeniz çanağ ı nda en ileri teknolojiyi kull nan en başa
r ı l ı  tesisler bizde. 
ANATOLIA: Son yillarda özellikle Do u A vrupa 'da 
yaşanan gelişmelerin Türkiye turizmine et isi olur mu? 

TÜRKMEN: Doğu Avrupa'n ın  bizim hedff kitlemiz o la
cağ ın ı ,  en azından 1 990 için zannetmiyor m. Ancak son 
üç yı ld ı r  bir k ıs ım Doğu Avrupa ü lkeleri z ten bizim po
tansiyel pazarım ız olmuş durumda. 
ANATOLIA: Bat1 Almanya vatandaşlan ülkemize gelen 
yabancilar içinde en yüksek orani oluşturı{yorlar. Bati Al
manya vatandaşlarm m Doğu Bloku'na yörl�lik turizm faa
liyetleri olur mu? Olursa, bu Türkiye turizm ni etkiler mi? 
TÜRKMEN: Etkilemez. Çünkü Batı Alma ların Doğu Al
manya'ya tati le g idecekler in i  düşünme yan l ı ş  o lur. 
Türkiye'deki turizm olayı Almanlar için, Al an pazarı için 
eğlence, dinlenme, "tatil" geçirme, resort t rizmi olayıdır. 
Yani bir termal turizm değildir. Bir akraba iyareti turizmi 
değildir, bir kongre turizmi değildir. Dinlan eye dönük bir 
turizmdir. Alman lar da hiçbir zaman Doğ Avrupa'ya bu 
gaye i le gitmeyeceklerine göre, bunun biz etkileyeceğini 
düşünmek yan l ış olur. Doğu Avrupa gib yeni pazarlar 
açılıyor. Mesela Uzak Doğu açı ld ı .  Mesela Kuzey Avrupa 
açıld ı .  Bunlar da bizi etki ledi .  Çünkü se ahat eden Al
manların çok küçük bir yüzdesi Türkiye'y geliyor. Seya
hat eden Alman lar ın sayısı oldukça büyük bizi etkilemez 
o yüzden. 
ANATOUA: Bildiğiniz gibi, 1 992 y1fmda�T, Tek Pazar 
aşamasma geçmeyi planliyor. Tek Pazar' geçiş, Türkiye 
turizmini etkiler mi? Türkiye, A T  ile bütü eşmeye girsin 

Türkiye AT'ye girsin girmesin Twizm 
Bakanlığı'nın bu hazırlık içinde olması ım. 

AT lle birlikte Tek Pazar konusu geliy r, tek 
kurallar konusu geliyor, tekdüze anlayış geliyor. 
Avrupa'da bizden çok daha güçlü oıaıl ,ı; 
husus, tüketiciyi koruma konusudur. Tüietıciyi 
korwna konusunda tekdüzelik, her:rk s  
uygulayacağı sistem gelişecek. Ülke e çok 
zayıf olan bu husus bizi zorlayacak. 
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ya da girmesin, bakanlık olarak 1 992 Tek Pazar sonrası 
için yürüttüğünüz planlama, politika saptama çalışmala
rınız var mı? 
TÜRKMEN: Türkiye AT'ye g irsin g i rmesin Turizm Ba
kanl ığ ı 'n ın bu haz ı rl ık  içinde olması laz ım .  AT ile birlikte 
Tek Pazar konusu gel iyor, tek kurallar konusu gel iyor, 
tekdüze anlay ış  gel iyor. Avrupa'da bizden çok daha 
güçlü olan b i r  husus, tüketiciyi koruma konusudur. 
Tüketiciyi koruma konusunda tekdüzelik, herkesin uy
gulayacağ ı sistem gel işecek. Ülkemizde çok zayıf olan 
bu husus bizi zorlayacak. Bu zorlama, zaten son bir-iki 
yı lda başladı bile. Güneyde, deniz kıyıs ından artıkları top
layan, köpek d ışk ı lar ın ı  toplayan ve bir naylon torbaya 
koyup tur operatörüne  gönderen, organize tur'a katı lan 
tur ist in ,  Tü rkiye'deki otel sahibinden veya seyahat 
acentas ından lazminat ı n ı  alabi ld iği vakalar az deği l .  
Kald ığı balkanun balisratı, korkuluğu, geldiği ükede 80 cm 
iken, bizdeki 70 cm ise "düşebilirdim", "ölebil irdim" kaygı
s ıyla tazminata konu  edebildi. Veyahutta uyand ığ ında 
ayağ ın ın  alt ında beton deği l  de bir k i l im olması gerekiyor 
id iyse, onun olmaması ,  ya da yan ı ndaki parselde bir 
inşaat ın devam ediyor olması. Bunları n kanıtlanması ha
linde lazminatlar ı  ödemeye son iki senedir başladık. 
Şimdi bu pazardaki kuralların da çok çelişkili ve çeşitli ol
ması sayesinde çoğu kez kurtu labildiğimiz, ancak o gru
bu getiren operatörle yerl i acentan ın veya otelin bu ceza
ları da içeren bir anlaşması varsa uygulanabilir durumda 
şu anda. Fakat AT olayı gerçekleşir, kurallar tekleşir ve 
kurallar tümüyle uygulanır hale gel irse, kurtuluş yolu da 
kalmayacak ve konu kesinlikle plajdaki köpek d ışkıs ı n ın  
naylon torbaya konması sonucu tazminat ödeme şeklini 
aşacak. Konu bir tak ım emniyet tedbirler in in örneğin 
yang ına karşı korunma, (sadece yang ı n  merdiveni koy
makla deği l) mesela yang ın ın  otelin bell i bir bölümünden 
bell i bir bölümüne atlamaması için yang ı na mukabil 
kapı lar ın otomatik olarak kapanma imkanına yol açan 
tedbirleri ihtiva edecek ki bunları ileride almak çok zor o
lacak. Bunların daha planlan ı rken konması laz ım. Bu tip 
olaylar, Türk tur izmini 1 992'1erde zorlayacak. Madem 
zorlayacağ ı n ı  bi l iyoruz, öyleyse biz ne yapıyoruz? Bu 
konu ları otel kesimi için bakt ığ ım ızda, Turizm Teşvik Ka
nunu uyarınca ç ıkartılan Vasıflar Yönetmeliği tarifler. Bir 
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otelin sahip olması gereken vasıflar. Demin ne demiştik? 
Korkuluk demiştik, 80 cm mi, 70 cm mi? Yang ın merdive
ni olsun mu, olmasın mı? En yakın iki yangın  musluğunun 
aracı otel koridorunda 50 metreyi aşs ın mı ,  aşması n m ı? 
50 metreyi aşt ım ı ,  çünkü hortum yetişmiyor. Bu tip konu
ları Vasıflar Yönetmeliği'nde değiştirmenin, tadil etmenin 
peşindeyiz. Ama bu da öyle üç-beş ay veya haftada ola
cak bir konu değil. Ne demiştik çünkü, Avrupa pazarında 
da bu normlar halen tekleşmiş, birleşmiş değil. lzliyoruz, 
tadil etmeye çal ış ıyoruz. Aynı husus, 1 61 8  sayılı yasa ile 
seyahat acentaları na çıkarılan yasa ile seyahat acenta
ları operasyonları içinde getiri lmanin peşinde. Ne g ibi? 
Şu ana kadar ne imkan ım ız vard ı? Bakanl ığ ım ız ı n  ka
sasında belli miktar teminatları vardı her acentan ın.  Diye
l im ki 1 0- 15  milyon teminat ı  vard ı .  Bir anlaşmazl ık  vu
kuunda bunu çözüp ödüyorduk. Rakamlar artık bunu çok 
çok aşıyor. Teminatların büyümesi acentan ın operasyon 
imkan ın ı  zorlaşt ı rıyor, daraltıyor. Küçük olması , yeterli 
teminatı bulamıyorsunuz. Belki sigorta sistemine gidil
mesi gerekecek. Bir kefalet sand ığına g idi lmesi  gereke
cek. Kendi kendini  ödeyen, gel irlerini art ı ran bir sisteme 
gidilmesi gerekecek. Bunların çalışmaları içindeyiz. 
ANATOLIA: Standarditazyon sorunu var Türkiye 'nin. 
Avrupa standartlarına ulaşabilme sorunu var. Hem seya
hat acentaları hem de konaklama tesisleri açısından . . . 
TÜRKMEN: Ben kelimeyi öyle kul lanmazd ım.  Derdim ki 
size; Avrupa'da da  böyle bir bütün lük yok. Ülkeler 
arasında farklı kurallar uygulanıyor. Hollanda'da uygula
nan yang ına karş ı emniyet kuralları ile, Belçika'daki ta
mamen farkl ı .  Aynı işletme firmasın ın, diyelim ki, Center
park f irmas ı n ı n  Hol landa'da olan tesisin in kul land ığ ı  
yang ına karşı korunma tedbirleri ile Belçika'daki farkl ı .  
Diyeceks iniz k i  niye en iy i hang is i  i se  onu yapmıyor? 
Çünkü o da mal iyeti etkiliyor. Etkilediği için Belçika'da 
mecbur olduğu için koyuyor, Hol landa'da koymayabili
yor. Dolayıs ıy la onlara entegre olmam ız gerekecek. 
Çünkü AT'ye g irsek de gi rmesak de turizm olayı enter
nasyonal bir o lay. Turizm olayı s ın ı r  tan ımayan, pazarı 
d ışarıda olan, dolayısıyla kuralları bizim veya belediyenin 
koyduğu kurallarla kifayet edemeyeceğimiz, onların ku
ralları na uymak durumunda kalacağ ım ız bir uluslararası 
düzeyde kurallar. 

Otel konusunda veya turizm personeli 
konusunda sertifikasyon olmadığı için 
işletmeci tesisin sahibi eğer çalıştıracak 
eğitilmiş komi bulanıazsa yanındaki köyden 
birisini tutup, çalıştırabiliyor komi diye. 
Bundan, illke kaybediyor. Milyarlık yatırım 
yapıyorsunuz, fakat hizmet kalitesi düşünce, 
beş yıldızlık yatınm yapmanıza rağmen, hizmet 
yüzünden otelinizin değeri üç yıldız, iki yıldız 
oluyor. 
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ANATOLIA: BakanltğmiZin seyahat acentalan konu
sunda çaltşmalan ne düzeyde ? Tur operatörleri bizde de 
oluşacak m t ?  
TÜRKMEN: Çok yak ın  zamanda A B C g ibi g ruplar ol
mayacak; tur operatörü ve seyahat acentası olacak. Bu  
yeni pazarlama teşvikleriyle t u r  operatörlüğüne geçme
ye imkan tan ıyoruz. Türkiye'de tur operatörleri oluşacak. 
Ve yabancı tur operatörleri i le Türk acenta arasında bo
zulmuş olan rekabet ortamın ı  restore edip, ülkemizdeki 
kurallara göre vücut bulmuş büyük tur operatörlerin in 
Türkiye'de de oluşmasına imkan sağlayacağ ız. 
ANATOLIA: Ülkemizde seyahat acentalarmm, bilgi bi
rikimi tur operatörlerinin oluşumu için tek başma yeterli 
mi? 
TÜRKMEN: Sadece bilg i birikimi deği l  konu, ayn ı  za
manda sermaye ve beceri, i l işki birikimidir. işte bunu 
sağlamak için de teşvikleri getirdik. 1 8  Ocak'ta yayınla
nan teşvik tedbirleri bu gaye ile yapı lm ışt ı r. Acenta
larım ız ın  dikey büyümesin i veya yatay birleşmesini ve 
tur operatörlüğüne dönüşmesini sağlamak için getirdik. 
Bir devrim mahiyetinde, Türk turizminde bir kilometre taşı 
olarak anı lacak 1 8  Ocak 1 990 kararları. 
ANATOLIA: 1 6 1 8  saytlt yasada değişi}<likler yaptla-
cak mt? 

TÜRKMEN: 1 6 1 8  şu anda değişmed i .  Bu,  tur ope
ratörlerini doğuracak. Dolayıs ıyla 1 6 1 8  sayı l ı  yasa, geti
rilen teşviklerin parelelinde değişecek. 
ANATOLIA: Televizyonda yaym/anan bir açtk oturum 
programmda, bakanltğtntzm konaklama sektöründe 
çaltşan personele standardizasyon getirecek çaltşmalar 
yapttğmt belirtmiştiniz. Bu çaltşmalar hangi aşamada ? 

TÜRKMEN: Tü rkiye'de şu anda turizm eğit imi veya 
personel eğit imi üç-dört kuruluşca yapıl ıyor. içerisinde 
YÖK var, YÖK'e bağ l ı  Yüksek Öğrenim Kuruluşlar ı ,  
ün iversiteler var, Mi l l i  Eğitim Bakan l ığ ı 'n ı n  turizm liseleri 
var, meslek liseleri var. Bizim Turizm Eğitim Merkezleri
miz var, TUREM'Ierimiz var. Bunların kimi üç sene, kimi 
beş sene, kimi iki sene, kimi bir sene, bizim ki ise 7-8 ay. 
Doğal olarak biz kendi sistemimizin doğru olduğuna 
inanıyoruz. Çünkü kan ıt layan faktörler var bunu. Bizim 
6-7 aylık kursumuzdan mezun olan çocuk, daha mezun 

ANATOLlA 

olmadan işini buluyor. Ve ald ığ ı  para da  üniversitedeki 
öğretim görevlisinden fazla, veya Bakan l ıktaki Müste
şardan fazla, bir çoğumuzdan da fazla. Işi beğeni l iyor. 
Iş bulabil iyor. Para kazan ıyor. Demek ki doğru yetiş
t iriyoruz, doğru eğitiyoruz bu kişi leri biz. Uzun y ı l lard ı r  
bahsettiğim bu çeşitli kuruluşlarla biz, uygulanan müf
redat konusunda, verilecek ders konusunda, derslerin 
yapı l ış ı  konusunda ortak bir noktaya gelemedik. Bir türlü 
ayn ı  çizgiye varamad ık. Sonucunda da bu tart ışmaları 
dahi  b ı rakmaya karar verd ik. Ve biz bir sertilikasyon 
sistemiyle geliyoruz. 
ANATOLIA: Bu sertifikasyon sistemi neler getiriyor? 

TÜRKMEN: Sertilikasyon sistemi ,  bir otalde müdür ol
mak için, komi olmak için, beliboy olmak için, ahçr olmak 
için ne gibi vasıflara sahip olunması gerektiğini ,  sistema
tik bir şekilde ortaya koyan bir sistem. Dolayıs ıyla, bu 
eğitimden geçmiş insanları da nas ı l  imtihan edeceğ imizi 
de kimlerin edeceğ ini ve verilecek sertilikayı belirleyen 
bir sistem. Bu sertilikayı alamayan beliboy alamayacak, 
otel müdürü de, ahçı da alamayacak. Ve diyoruz ki, bu 
ü lkede araba kullanmak için eh l iyet gerektiğ ine göre, 
kuaför olmak için sertifika almak, seyahat acentas ın ı n  
sorumlu müdürü veya enformasyon memuru olmak için 
ehl iyet gerektiğine göre, o mi lyarl ık yat ı r ımların müdürü 
olmak için, garsonu olmak için, ahçısı olmak için niye bir 
ehl iyet, bir sertifika gerekmesin. 
ANATOLIA: Bu sistem, meslek liseleri ve akademik 
turizm eğitim-öğretimi yapan kurumlardan mezun olanla
ra herhangi bir ayncaltk getiriyor mu? 
TÜRKMEN: Diplamaları diplema olarak geçerl i olacak, 
ama turizm tesislerinde bu sertilikayı almad ıkları sürece 
çalı şamayacaklar. 
Af\�ATOLIA: Bu sistemin yarart nedir? 

TÜRKMEN : Turizmde eğitim konusunun pazar ın ı  yara
tacak. Bugün, rehber olmak için ,  bugün  seyahat acen
tas ında çal ışmak için bir sertifika gerektiği için, bunun 
dersini veren, bunun eğitimin i  veren okul lar , şu kadar 
ücretle müşteri bulabiliyorlar. Ve bunun okulları açı l ıyor. 
Ama, otel konusunda veya turizm personeli konusunda 
sertilikasyon olmadığ ı  için işletmeci tesisin sahibi eğer 
çalışt ı racak eğiti lmiş komi  bulamaısa yanındaki köyden 

Biz bakanlık olarak bahsettiğiniz bu 
kuruluşlarla müfredatlan konusunda bir araya 
gelmeye çalıştık. Dedik ki, Türkiye'de 
Bakanlıktan belgeli 1023 otel var. Bu en fazla 
ı 023 tane müdür gerektirir. Buna karşılık 60 
bin personel eksiğimiz var. Müdür yetiştirecek 
YÖK'ün bir sürü okulu var. Üniversitelerimizin 
çoğunda var Turizm bölümü. 
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birisin i  tutup, çal ışt ı rabi l iyor komi diye. Bundan, ülke 
kaybediyor. M ilyarl ık yat ı r ım yapıyorsunuz, fakat hizmet 
kalitesi düşünce, beş y ı ld ız l ık yat ı r ım yapman ıza rağ
men,  h izmet yüzünden ote l in iz in  değeri üç y ı ld ız, iki 
yı ld ız oluyor. Pek tabii alacağı ücret de o nisbette düşük 
o luyor. Bu sert if ikasyon sistemiyle art ık ,  �i� im_ . �

e 
YÖK'Ie, ne Hacettepe ile, ne TUREM'Ie, ne Mı l l ı  Egıt ım 
Bakanlığı i le muhtevayı konuşmam ıza da gerek kalm ıyor. 
Mecburen müfredatlar ın ı ,  sistemlerini buna ayarlayacak
lar. Eğer bu insan lar buna göre yetişmemişlerse, bu se

_
r

tifikayı alamayacaklar ve işe kabul edilmeyecekler. Ve ış 
bulamayacaklarsa, mecbur kalı nacak, bu eğitim ku ru
luşları kendilerini bu sisteme göre ayarlayacaklar. 
ANATOLIA: Özel dersaneler? 

TÜRKMEN: Turizm eğitim in i  kim yapacaksa, özel tü
zel, k im yapacaksa kend in i  sisteme

_ 
u
_
y�uracak. �e 

h içbir zaman için bir h izmet dal ında yetıştırırken, alkolun 
kul lan ı lamad ığ ı  bir barda eğitim verilemeyecek. Çünkü 
gelip martini haz ırla dediklerinde hazırlaya�ay�c�ğı  için, 
o sertifika alamayacak. Sertifika alamad ıg ı  ıçın ış bula
mayacak. iş bu lamad ığ ı için de mecburen o kuruluş 
müfredat ın ı  değ iştirecek. Ve bizim de artık müfredat ve
ya eğitim şeklini tartışmam ız ın gereği kalmayacak. 
ANATOLIA: Akademik turizm eğitim-öğretimi yapmiŞ 
olaniann bakanliğiniZin bünyesinde istihdam edilmeleri 
için öncelik tanmabilir mi? 

TÜRKMEN: Bu okul lar Turizm Bakan l ığ ı 'na personel 
yetiştiren okul lar m ı?  
ANATOLIA: Ülkemizde 30'a yakin yüksek öğrenim 
düzeyinde turizm eğitim-öğretimi programi bulunmakta. 
Biraz önce sizin de değindiğiniz gibi, uygulama olanak
lan da oldukça kisitii, sektör/e hemen hiçbir uyumlan 
yok. insanlar bu okullarda yillan m harcfYorlar. Ama kim-

ANATOLlA 

se onlan önemsemiyor. Buna bir çözüm bulunamaz m1? 

TÜRKMEN : Biz bakanl ık olarak bahsett iğ in iz bu kuru
l uşlarla müfredatları konusunda bir araya gelmeye 
çal ıştık. Dedik ki, Türkiye'de Bakanl ıktan belgel i 1 023 
otel var. Bu en fazla 1 023 tane müdür gerektirir. Buna 
karş ı l ı k  60 bin personel eksiğim iz v�_r. _

Müd�r ye�işt
_
ir?

cek YÖK'ün bir sürü okulu var. Un ıversıte ler ımız ın 
çoğunda var Turizm bölümü. Mi l l i  Eğitim Bakanl ığ ı 'n ın  
var. Yurt dış ında okuyan gelen arkadaşlarımız var. Ote
lin içinden yetişen müdür olanlar var. Hala da müdür ol
mak için insan yetiştirmekteyiz. Ve bu insanlar da şu ka
dar y ı l  okuduktar sonra sektöre g i rdikleri için müdürden 
aşağ ıs ın ı  olmak istemiyorlar. Müdür de olam ıyorlar. De
mek ki bir sakatl ık var bu işte. 

ANATOLIA: Bu okullar Bakanl!ğa memur mu yetişti
riyor dediniz. Haylf, bu okullar memur yetiştir�iyorlar. 
Ancak, diğer yüksekokul/ara göre birçok avantajlan var. 
Turizm bilgisinin altyap1s1na sahip olarak yetişiyor/ar. Bu 
insanlar bakan liğa geldiklerinde belli bir birikime sahip o
larak gelecekler. Diğer insaniann yaratacaği fayd�d�n 
daha fazlasini yaratabilecek/er. Çünkü normal blf lŞ
Ietmeciiikten ya da buna benzer bir okuldan mezun 
olmuş insan/ann, bu bilgi birikimini, belki beş yilda, belki 
dört y1lda yaratabilecekleri göz önüne al!mrsa, �u okul
lardan mezun olan öğrencilerin bakanilk bünyesmde fay
da aç1smdan üstünlükleri o/acaktlf. 

TÜRKMEN: Dolayısıyla da kendi meslekleri i le i lgil i bir 
açık olduğunda memur ald ığ ım ızda, onların f!Jeslekle ilg ili 
ise, herkes gibi onlar da imtihana g iriyorlar. ımtıhan iarda 
daha başar ı l ı  olacaklar ın ı  daha baştan varsaymam ız 
lazım. Başarılı olduklarında da girerler. 

ANATOLIA: Çok teşekkür ederiz Saym Türkmen . .  
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